
екологічної освіти та взаємодії із 
сусідніми національними парками 
вплинули на формування еколо- 
гічно відповідальної спільноти.
  На тлі глобальних екологічних 
викликів та необхідності об'єднання 
зусиль для збереження природних 
багатств, НПП "Синевир" 
підтримує партнерство з міжна- 
родними організаціями. Протягом 
тривалих років така співпраця стала 
невід'ємноюневід'ємною частиною природо- 
охоронної діяльності парку, що дало 
можливість приєднуватися до 
проектів Європейського Союзу, 
обміну досвідом та знаннями, а 
також активної участі у роботі ряду 
міжнародних форумів та 
кконференцій. Все це призвело до 
збільшення фінансової підтримки 
та обміну кращими практиками з 

стабілізації природно-заповідного 
фонду (ПЗФ) нацпарку. 
  Не треба забувати, що парк 
зростав своєю територією, 
охопивши нові унікальні екосис- 
теми. Варто відмітити деякі 
значущі досягнення парку, де 
природні об’єкти площею 2865 
гектарів букових пралісів, відне- 
сеносено до Списку світової природної 
спадщини ЮНЕСКО, озеро 
Синевир, згідно з Рамсарською 
конвенцією, визнано водно- 
болотним угіддям Міжнародного 
значення.
 Останні десятиліття стали часом 
активної співпраці з місцевими 
громадами та владою для 
забезпечення більш широкого 
розуміння важливості природо- 
охоронної діяльності. Програми 

року. Основну увагу 
присутніх зосередив на 
питаннях охорони та 
розвитку територій 
ПЗФ, досягненнях 
природно-заповідної 
установи в усіх сферах 
діяльндіяльності. Розповів про 
реалізацію та ефекти- 
вність проведених 
заходів з охорони 
природи та управління 
природними ресурсами 
у звітному році.

 У ході зустрічі начальники 
підпорядкованих відділів парку 
представили свої звіти, в яких 
розкрили ключові результати  
діяльності у звітному році. 
Важливим елементом звітів були 
певні досягнення у роботі, а 
татакож виконання запланованих 
річних завдань та програм, які 

стосувалися кожного відділу.
  Науково-технічна рада відзначила 
кілька значущих досягнень у роботі 
парку. Наголошено на  окремих 
проєктах, що підлягали реалізації в 
поточному році. Зокрема, жваве 
обговорення отримало питання 
начальника відділу науково- 
додослідної роботи Юрія Тюха щодо 
процесу розроблення проекту 
організації охорони відтворення і 
використання природних об’єктів і 
їх комплексів у НПП «Синевир».  
 Окрім цього, піднімалися  питання 
стосовно ефективного викорис- 
тання території парку для розвитку 
екотуризму та забезпечення сталого 
розвитку регіону. 
  До обговорень активно  долу- 
чалися висококваліфіковані фахівці 
- заступник директора Карпатського 
біосферного заповідника з науково- 
дослідної роботи, доктор 

 Україна – країна, яка багата 
природною різноманітністю та 
неповторними ландшафтами. Серед 
найцінніших природних куточків є 
Національний природний парк 
"Синевир", який протягом 35 років 
своєї історії відданий принципам 
прирприродоохоронної діяльності та 
розвитку, де працівники системно 
піклуються про свій природний дім.
 За свої 35 років, парк став не лише 
символом природної різнома- 
нітності, але і витоком натхнення 
для збереження природних 
багатств. Захоплюючі результати у 
відновленні екосистем, охороні 
зникаючих видів та взаємодії з 
гргромадою вказують на те, що 
природоохоронна діяльність парку є 
невід'ємною частиною сталого 
розвитку.
 Період заснування з 1989 - 1995 
роки був часом планування та 
визначення цілей та завдань парку. 
Започатковано дослідження еко- 
систем, вивчено геологічні та 
біологічні аспекти, що і допомогло 
сформулювати стратегію розвитку. 
ПоПочаткові роки були сповнені 
вивченням унікальної флори та 
фауни, визначенням природних 
резерватів та розробленням 
стратегії природоохоронної діяль- 
ності. Такий підхід став кроком до 
збереження біорізноманіття та 

 Нещодавно у візит-центрі НПП 
«Синевир» відбулося засідання 
Науково-технічної ради, яке 
відкрив головний природознавець 
Василь Шишига. Василь 
Вікторович ознайомив присутніх з 
порядком денним та доповів про 
основніосновні заходи, які реалізовано в 
НПП «Синевир» впродовж звітного 



можливості, уникати масових 
зустрічей з виборцями, мною 
надавалися консультації з приводу 
звернень громадян, більшість 
проводилося у телефонному режимі 
в робочий час – загальна кількість 
становила  понад дві сотні.
  Забезпечувалася можливість 
громадян одержати детальну інфор- 
мацію щодо оформлення письмових 
звернень або відповідних роз'яснень 
з порушеного у зверненнях питань, 
вишукувалися конкретні шляхи 
вирішення їх проблем та готувалися 
своєчаснісвоєчасні аргументовані відповіді 
та роз’яснення.
 Питання роботи із зверненнями 
громадян, організації їх особистого 
прийому є одним із пріоритетних 
напрямів моєї діяльності як 
депутата обласної Ради і знахо- 
диться під постійним контролем. 
Звернення, які знаходились на 
контроліконтролі розглянуто і проінфор- 
мовано про їх розгляд без 
порушення термінів згідно з 
чинним законодавством. 
 На вимогу дня спільно з колегами 
ретельно вивчав актуальні питання, 
опрацьовував зауваження, готував 
пропозиції та брав активну участь в 
обговоренні проєктів рішень, які 
виносились на розгляд сесій. 
Найбільш важливими в умовах 
воєнноговоєнного стану є визначені 
пріоритетні видатки місцевих 
бюджетів, кошти яких скеровано 
першочергово на потреби війсь- 
кових та на утримання внутрішньо 
переміщених осіб у громадах і 
обласних комунальних закладах.
 Крім цього, попри функціональну 
спрямованість комісії, у якій 
працюю, вносив й інші актуальні 
пропозиції з важливих питань 
екології, регіональної економічної 
політики, міжрегіонального 
транскордонного співробітництва, 
розвитку туризму та рекреації.розвитку туризму та рекреації.
 Важливим у депутатській роботі є 
звернення до різних державних 
установ та організацій з вирішення 
проблемних питань розвитку 
територій.   Тому комісією  здійс- 
нюються і  контрольні функції за 
виконанням рішень ради,  заслу- 
ховуютьсяховуються звіти про виконання 
профільних обласних програм, 
вносяться пропозиції з формування 
питань порядку денного сесій, 
створюються робочі групи та ін.
Разом з колегами вивчав та вносив 
пропозиції з подальшого розгляду 
таких профільних питань: 
звернення до Міністерства довкілля 
та природних ресурсів України, 

 Для вирішення 
питань з надання 
матеріальної допо- 
моги населенню, до 
мене із заявами 
звернулось 67 гро- 
мадян. З фонду 
депутатівдепутатів обласної 
ради було вико- 
ристано та надано 
матеріальної допо- 
моги  на загальну 
суму 120 тисяч 
гривень.
 В умовах дії 
воєнного стану, за 

всебічного розгляду звернень 
громадян та порушених у них 
проблем, оперативного їх 
вирішення, задоволення законних 
прав та інтересів громадян.
  В умовах дії воєнного стану, за 
можливості, уникати масових 
зустрічей, тимчасово прийом 
громадян, звернень, запитів на 
інформацію та листування відбу- 
валося в більшості у паперовій та 
електронній формах. Надання 
конконсультацій з приводу звернень 
громадян та запитів на інформацію 
проводилося у телефонному режимі 
в робочий час.
 Протягом  2023 року до мене 
надійшло 73  звернення, що на 
півтора десятка звернень менше, 
ніж за відповідний період 2022 року. 
Із них звернень: повторних - 2, 
поштою  – 9, особистих (усних) – 62. 
Серед усіх звернень лише 2  скарги 
попобутового характеру.
 За результатами розгляду звернень 
основну їх частину вирішено 
позитивно, на всі дано роз’яснення, 
5 відсотків звернень  надіслано за 
належністю. Основною причиною 
надходження звернень, що в 
подальшому пересилаються моїми 
попомічниками за належністю, є 
необізнаність громадян у сфері 
функціональних повноважень та 
завдань органів місцевого 
самоврядування.
 Згідно даних, щодо звернень 
громадян, у розрізі територіальних 
громад мого округу свідчить, що 
зберігається тенденція надходження 
їх найбільшої  частини з сільської 
місцевості.
  Серед усіх категорій населення, 
які зазначили свій соціальний 
статус, до мене як депутата обласної 
ради найчастіше зверталися 
пенсіонери та малозабезпечені      
(65 %), учасники бойових дій          
(26 %), держслужбовці (2 %) та 7 % 
- - особи різних категорій соціальних 
статусів. 
 Аналіз заяв, пропозицій та скарг, 
свідчить, що громадяни мого 
виборчого округу порушують різні 
питання, але домінуючими є 
проблеми соціального захисту 
населення – (32 %). Більшість 
громадян скаржились на 
ненненалежний рівень соціального 
забезпечення, просили встановити 
соціальну справедливість у розмірах 
пенсій та оплатах за комунальні 
послуги. Проблемними є питання 
щодо надання матеріальної 
допомоги, здебільшого на ліку- 
ввання, придбання ліків, тощо.

 Протягом звітного періоду минулого 
року, відповідно до Закону України 
«Про статус депутатів місцевих рад», 
на виконання виборчої програми і 
доручень виборців,  взяв участь у 5-ти 
(із 6-ти) пленарних засіданнях 
Закарпатської обласної  ради. 
АкАктивно долучався до роботи  
засідань постійної комісії з питань 
екології та використання природних 
ресурсів, членом якої мене обрано.
 Моя діяльність, як депутата 
обласної ради, перш за все, 
спрямована на захист інтересів 
громадян, виконання їхніх доручень у 
межах депутатських повноважень. У 
рамках виконання депутатських 
обов’язків вивчав та вносив 
пропозиціїпропозиції з розв’язання проблемних 
питань гірської місцевості, долучався 
до підготовки і проведення різно- 
планових заходів, ініційованих 
обласною радою, а також тих, які 
здійснюються  на території мого 
виборчого округу, особливо 
ККолочавської та Синевирської терито- 
ріальних громад.
 Як член постійної комісії з питань 
екології та використання природних 
ресурсів, активно долучався до 
розгляду таких питань як:
 - про погодження  клопотання щодо 
приведення  існуючого поділу лісів у 
відповідність  до Порядку  поділу 
лісів на категорії та  виділення 
особливо захисних лісових ділянок  
(на категорії та виділення особливо 
захисних лісових ділянок згідно з 
поподаною проєктною документацією 
державного підприємства «Ясіня- 
нське лісомисливське господарство» 
ЗОУЛМГ);
-  про внесення змін до рішень 
обласної ради, що тосуються  надання 
мисливських угідь у користування; 
- про погодження  лімітів  за 
спеціальне використання  лімітів 
лісових ресурсів при заготівлі 
другорядних лісових матеріалів та 
здійсненні побічних лісокористувань; 
-- про погодження клопотання щодо 
приведення існуючого поділу лісів у 
відповідність до Порядку поділу лісів 
на категорії та виділення особливо 
захисних лісових ділянок (філія 
Рахівське лісове дослідне госпо- 
дарство ДП «Ліси України») та ін.
  Підтримано обласною радою 
депутатський запит, поданий мною 
разом з колегою Андрієм Шекетою, 
щодо вирішення питання ремонту 
аварійного мосту на автомобільній 
дорозі загального користування 
державного значення Т-07-24 у селі 
СиневирсьСиневирська Поляна, Хустського 
району та направлено до Служби 
відновлення та розвитку інфра- 
структури у Закарпатській області.
Упродовж звітного періоду був серед 
ініціаторів та здійснював реалізацію 
низки фундаментальних проєктів, 
спрямованих на розвиток нашого 
краю. Особливу увагу приділяв 
запитам з екології, інвестиційній 
політиці та питанням воєнного 
харахарактеру, які є невід’ємною 
частиною сьогоднішнього життя і 
важливою соціально-економічною 
його складовою.
 Разом із колегами по фракції, мною 
вживалися заходи для підвищення 
ефективності роботи із забезпечення 



Синевирської громади Спасо- 
Преображенського храму села 
Свобода, які своїм Різдвяним 
виступом продемонстрували особ- 
ливе святкове дійство, даруючи 
душевне тепло та магію свят.
  Вони були веселі та милозвучні, 
святково вбрані в яскраві костюми, 
прикрашені різдвяними прикрасами, 
що і додало особливий шарм цьому 
Різдвяно-новорічному заходу.
  Колядники виголосили старовинні 
різдвяні пісні та віншування, які з 
давніх-давен передавалися від поко- 
ління до покоління. Унікальний і 
веселий спів колядок, ніби прокидав 
природу від зимового сну та робив 

 Різдвяно-новорічні свята – 
це час, коли серця напов- 
нюються бажаннями і 
теплом, а атмосфера напов- 
нюється чарівністю. І що 
може бути кращим, ніж 
коляда в обіймах природи? 
  Саме до Національного 
природного парку «Сине- 
вир», який поглиблений у 
зимову    красу     здійснили 
свій візит колядники 

 У період воєнного стану, коли 
країна стикається з численними 
викликами та труднощами, 
ефективне використання ресурсів, 
зокрема податків, стає ключовим 
завданням для забезпечення 
сталого розвитку місцевих громад. 
НаНа Тереблянській долині, 
сприятливі умови для цього саме 
створює Національний природний 
парк «Синевир», який вчасно 
сплачує податки та збори до 
місцевих бюджетів Синевирської та 
Колочавської громад.
 НПП «Синевир», як державна 
установа, є платником багатьох 
податків і зборів. Найбільші з них - 
податок на додану вартість, 
земельний податок, єдиний 
соціальний внесок, податок з 
доходів фізичних осіб, військовий 
збір,збір, екологічний та туристичний 
збори. 
 Частина з них наповнює 
державний бюджет, а частина – 
місцевий.
 До державної казни вже надійшли 
сплачені НПП «Синевир» 11 млн. 
825 тис. грн. податків. 
  Інші податки та збори, на загальну 
суму 15 млн. 978 тис. грн., сплачені 
до місцевих бюджетів двох 
сільських громад – Синевирської та 
Колочавської.
 Зокрема, до місцевого бюджету 
Синевирської ОТГ всього від НПП 

 У другій декаді січня цього року 
настала справжня зима. 
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 Приєднуйтеся до нас у цій 
захоплюючій подорожі через 
екран комп'ютера та відкрийте для 
себе гірську красу парку!

 У рамках важливого проєкту 
"Підтримка природно-заповідних 
територій в Україні", який 
фінансується урядом Німеччини через 
Кредитну установу для відбудови 
KfW та є бенефіціаром Міністерства 
захисту довкілля та природних 
ресурсівресурсів України, здійснено 
дослідження великих хижих ссавців у 
Національному природному парку 
Синевир». Для збору інформації 
використовувалися сучасні технології, 
зокрема фото пастки, що сприяли 
отриманню точних та вичерпних 
даних.даних.
 Однією з ключових цілей такого  
дослідження було вивчення стану 
популяцій великих хижих ссавців у 
природному середовищі та визна- 
чення ефективності заходів щодо 
збереження біорізноманіття парку.   
 Фото пастки, які використо- 
вувалисявувалися в рамках моніторингу,
 

 Віртуальний тур дозволить Вам 
зануритися та зблизитися з природою, 
а інтерактивні панорами нададуть Вам 
відчуття реальності.
  Нагадаємо, що ця ініціатива 
реалізована завдяки співпраці 
Франкфуртського зоологічного 
товариства з Національним при- 
родним парком «Синевир». Кошти 
виділені проєктом «Підтримка 
природно-заповідних територій в 
Україні»,Україні», що фінансується урядом 
Німеччини через Кредитну установу 
для відбудови KfW. Міністерство 
захисту довкілля та природних 
ресурсів України є бенефіціаром 
проєкту.


